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Jsem tu, protože beru 14 tisíc a už mi došla trpělivost, říká Lucie Havlíková, učitelka z Fakultní mateřské školy při
Univerzitě Karlově v Praze. Včera přišla demonstrovat na Maltézské náměstí v Praze, kde sídlí ministerstvo školství.
A s ní přišla asi pětistovka jejích kolegů, kteří celkem hlasitě vyjádřili svoji nespokojenost s tím, že jim státní rozpočet,
který dnes projednává sněmovna, nezaručuje dokonce ani udržení dnešní úrovně jejich platů.
»Když se něco nezmění, budeme poslední generace českých učitelek v mateřinkách. Příště už budou učit Ukrajinky,
protože Českým učitelům plat 14 tisíc hrubého nestačí,« říká Havlíková. Na včerejší demonstraci dorazila se třemi svými
spolupracovnicemi ze školky. »A jdeme se také seznámit s novým panem ministrem,« dodává se smíchem.
»Nového pana ministra« Ondřeje Lišky, kterého do funkce jmenoval teprve několik hodin předtím prezident Václav Klaus,
se včera odboráři a učitelé dočkali. »Přicházím se seriózní nabídkou partnerství, s vašimi zástupci už jsem jednal a
tato jednání budou pokračovat,« ujišťoval demonstranty Liška. Přitom ještě krátce před demonstrací novopečený ministr
řekl, že požadavky odborářů na zvýšení rozpočtu ministerstva školství nemohou být uspokojeny.

Největší stávka v historii

Kvůli nedostatku peněz ve školství včera stávkovalo více než sedm tisíc škol a asi 128 tisíc zaměstnanců škol. Byla to
dosud nejmasovější stávka učitelů v Česku. Počet stávkujících škol byl nakonec vyšší, než se čekávalo. Ještě v pondělí
mluvili odboráři o pěti a půl tisících.
Našly se ale i školy, které stávku ani nepodporovaly. »Máme na škole jen velmi málo odborářů, kteří by stávku
zorganizovali, pro stávku navíc nebyla ani zdaleka většina pedagogů,« říká Iva Vávrová, zástupkyně ředitele ZŠ Turnov
Skálova. Její škola zůstala včera otevřená. »Souhlasím sice s tím, že peněz ve školství je málo, ale stávka přichází v
nevhodný čas. Peníze pro školství jsou již přidělené a stávka na rozpočtu v tuto chvíli už těžko něco změní,« vysvětluje.

»Žáci by stávkovat chtěli«

Základní škola Skálova se sice ke stávce nepřipojila, výuka přesto neprobíhala normálně. Stávkovat chtěli žáci. »Celý
den řešíme konflikty, děti zejména z druhého stupně se bouří, pořvávají na nás, že se nechtějí učit, že chtějí stávkovat,«
říká Vávrová.
»Chápu, že jsou učitelé nespokojení a souhlasím s tím, aby dostávali více peněz. Myslím si, že by ale bylo lepší, kdyby
škola místo stávky uspořádala besedu o tom, proč stávkuje, a k čemu jsou vůbec stávky dobré, nemám dnes co dělat a
doma se nudím, raději bych byla ve škole,« říká Zuzana Traugottová, studentka pražského gymnázia Na Vítězné pláni,
která včera zůstala místo školy doma.
Některé školy včera nabídly dětem náhradní program, například divadelní představení nebo návštěvu zoo. Jinde se
ale o děti museli postarat sami rodiče. Není jisté, jestli stávka učitelům pomůže, ale rozhodně přinesla vyšší zisky řadě
obchodníků. »Celý den máme snížené vstupné a návštěvnost je i díky stávce vyšší,« řekl Jan Motejzlík z kladenského
aquaparku.


